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قيمت: 500 تومان
یکشنبه و چهارشنبه ها

مهر آگاهي از شرق طلوع مي کند

عراق بیدار است
عراقی ها ملتی بیدار و هوشــیار هستند و 
اتفاقات اخیر هم گــذرا خواهد بود؛ چون 
آنها ثابت کرده اند که فریب دشــــمنان 
قســــم خورده خــود را نخواهند خورد. 
هفته گذشــته درفضای مجــازی فیلمی 
به دستم رســید که متعلق به مردم هند 
بود. در این ویدئوی کوتاه، مردم هنــــد 
به زیارت جایــی می رفتندکه معتقــــد 
بودنــــد در این مکان مرد مقدســــی از 
مســــلمانان به نام »حســین« حاجات 
مردم را برآورده می کند.  روحانــــی ای 
کــه روی فیلم توضیــح می داد، می گفت 
در روز عاشورا بیش از ۱۰۰ هزار هندی که 
نه مسلمان هســتند و نه قبله مسلمین را 
می شناســند، بیش از ۲۰۰ کیلومتر برای 
زیارت این مــــکان راه طی می کنند و از 
حســین)ع(حاجت می گیرند.  در گوشه 
دیگر دنیا در نیجریه هــم در ایام اربعین 
میلیون ها انسان به عشق امام حسین )ع( 
پیاده مــی روند، در حالی که هیچ کــدام 
به قبر امام حســین )ع( نزدیک نیستند. 
با خودم اندیشیدم حســینی که می تواند 
این گونه قلوب مردم جهان اعم از مسلمان 
و غیر مســلمان را به خود نزدیک کند، آیا 
اجازه خواهد داد این شــور و احساس در 
درون مردم خاموش شــود و دستگاه های 
به ظاهر قدرتمند امنیتی جهان مانعی بر 

ســر راه پیاده روی اربعین ایجاد کنند؟ 
البته کــه اینگونه نخواهد بود، امــا از این 
هم نباید غافل شــد که این دستگاه های 
شیطانی گویا دســــتور کاری را تدوین 
کرده اند که به هر شــکل ممکن اربعین را 
تحت شــعاع قرار دهند یــا اینکه دو ملت 

شــیعه ایران و عراق را از هم دور کنند.

                                            مسعود بصیری

یادداشت

روزنامه صبح خراسان جنوبی
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نگاهی به زندگی

شهید  علیرضا شریفی
 بنفســی انت
 و اهلــی و مالی

همایش روز ملی روستا و عشایر در خراسان جنوبی برگزار می شود
استاندار خراسان جنوبی گفت: امســال برای اولین بار همایش روز ملی روستا و 
عشایر در خراسان جنوبی برگزار می شــود و میزبان معاون اول رئیس جمهور و 
تعدادی از وزرا از جمله وزیر ورزش و جوانان در استان خواهیم بود. محمدصادق 
معتمدیان  گفت: این همایش با حضور معاون اول رئیس جمهور و تعدادی از وزرا 
۱5 مهرماه در بیرجند برگزار می شود. وی افزود: در کنار برگزاری این همایش 
سعی خواهیم کرد تا با انعقاد تفاهم نامه با وزارتخانه های مختلف، شرایطی فراهم 
شود تا در پایان دولت دوازدهم شاهد توسعه شاخص های مختلف در استان باشیم.

 »معافیت مالیاتی« 
خواسته تولیدکنندگان بیرجندی از 

معاون اول رئیس جمهوری
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نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی:

بزرگترین امانت کشور در دست 
سازمان ثبت احوال قرار دارد

روستای توصیف وضعیت گردشگری شهرستان خوسف؛

خسوف گردشگری در خوسف

اولین گام عملی قوه قضائیه برای حمایت از تولید

دستور توقف احکام شمش منیزیم 
فردوس قضایی برای کارخانه 

 گشایش اولین هنرستان هنرهاي زیبا 
در خراسان جنوبي

۲

                    [] ادامه در صفحه ۲

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان جنوبی:

کارگران و کارفرمایان برای احراز هویت الکترونیکی اقدام کنند

کسب رتبه اول کشوری در شاخص های توسعه تشکل های کارگری و کارفرمایی

دیر کل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
خراسان جنوبی از کســب رتبه اول 
کشوری خراســان جنوبی در شاخص های 
توسعه کمی و کیفی تشکل های کارگری و 
کارفرمایی در بین 3۱ استان کشور خبر داد. 
»عباس رکنی« با اشــاره بــه برنامه ریزی، 
سازمان دهی، هدایت و نظارت این اداره کل 
در فرایندهای مرتبط با حوزه مدیریت روابط 
کار، افزود: از دیگر عوامل کسب این موفقیت، 
رعایت عوامل قانونــی و مفروضات زیربنای 
کار، دخالت نکردن در امور شرکای اجتماعی، 
شنیدن نظرات و ارائه مشاوره، رعایت انصاف 
و توازن بین کارگران و کارفرمایان، توانایی 
و تاثیرگذاری شرکای اجتماعی و تشکل ها 
بر امور و غیره سبب انسجام توانمند آنها در 
مسیر توسعه کمی و کیفی شده است. مدیر 
کل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی خراســان 
جنوبی از دیگر فعالیــت های موثر این اداره 
کل را کمترین آمار انحلال در تشــکل های 
کارگری و کارفرمایی در استان، استفاده از 
ظرفیت کامل در ایجاد تشکل های کارگری 
در سطح واحدهای تولیدی، تشکیل انجمن 
های صنفی کارگری و کارفرمایی در حرف 
و صنایع، برگزاری نشســت های تخصصی 
برای رفع موانع و مشکلات شرکای اجتماعی 

دولت، عنوان کرد. رکنی بیان کرد: هم اکنون 
در استان ۲56 تشکل کارگری و 4۰ تشکل 
کارفرمایی فعال است. وی گفت: در راستای 
بند »ب« ماده 67 قانون برنامه ششم توسعه 
مبنی بر تکلیف دستگاه های اجرایی نسبت 
به الکترونیکی کــردن فرایندها و به منظور 
کارآمدی هر چه بیشتر خدمات الکترونیکی 
وافزایش تعامل پذیری بیــن دولت وآحاد 
جامعه، وزارت تعــاون کار و رفاه اجتماعی 
همگام با سیاســت های دولت تدبیر وامید 
اقدام به تهیه »سامانه جامع روابط کار« کرده 
اســت. مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
خراســان جنوبی افزود: هدف از اجرای این 
طرح مدیریت ونظارت هرچه بیشتر به اجرای 
قانون کار و تنظیم روابط کار کشور از طریق 
الکترونیکی نمودن فرایند های حوزه روابط 
کار در محدوده مشــمولین قانون کار است 
تا ضمن ایجاد تحولی شــگرف در نحوه ارائه 
خدمات به شــرکای اجتماعی، گام بلندی 
در افزایش رضایتمندی شــرکای اجتماعی 
وتکریم ارباب رجوع بر دارد. رکنی بیان کرد: 
سامانه جامع روابط کار، یکی از اساسی ترین 
پروژه ها بــا اهداف متعدد از قبیل توســعه 
دولت الکترونیــک، ارتقای کیفیــت ارائه 
خدمــات و افزایش رضایــت جامعه هدف 

خواهد بود.  وی تصریح کرد: این سامانه هم 
اکنون در حال اســتقرار وراه اندازی بوده و 
در سراسر کشور مورد بهره برداری قرارمی 

گیرد.
مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان 
جنوبی ادامــه داد: از آنجا که بهره برداری از 
سامانه جامع روابط کار منوط به احراز هویت 
کارگران عزیز و کارفرمایان محترم در دفاتر 
پیشخوان دولت است؛ کارگران وکارفرمایان 
باید برای انجام امور مربوط به احراز هویت به 
دفاتر پیشخوان دولت مراجعه وثبت نام کنند 
ونام کاربــری و رمز عبور خــود را به منظور 
هویت در ســامانه جامع روابط کار از دفاتر 

پیشخوان دولت دریافت کنند.
رکنی در توضیح فرایند ثبت نام در ســامانه 
جامع روابط کار گفت: ثبت نام در این سامانه 
از طریق درگاه پیشــخوان دولت انجام می 
شــود و کارگران و کارفرمایــان محترم که 
متقاضیان خدمت این طرح هستند، باید به 
دفاتر پیشخوان مراجعه کنند. وی با اشاره به 
اینکه برای ثبت نــام، ارائه اصل کارت ملی، 
داشتن شماره تلفن ثابت به همراه کد پستی 
و آدرس دقیق محل سکونت لازم است افزود: 
در این خصوص دفاتر پیشــخوان از طریق 
ســامانه ثبت احوال احراز هویت می کند و 

اطلاعات متقاضی در سامانه ثبت می شود.
مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان 
جنوبی تصریح کــرد: بعد از ثبــت نام، اگر 
موفقیت آمیز بــود از طریــق کارت بانکی 
متقاضی مبلغ 5۰۰۰ تومــان برای ثبت نام 
کارگران ومبلغ 6۰۰۰تومان برای کارفرمایان 
حقیقی وحقوقی)بنابر اعلام انجمن صنفی 
دفاتر پیشــخوان دولت( در سامانه اخذ می 
شود. رکنی افزود: نام کاربری ورمز عبوربرای 
متقاضی )کارگروکارفرما(از طریق ســامانه 

پیامک می شود )لازم به توضیح است شماره 
تلفن همراه باید در ســامانه ثبت شود( ونام 
کاربری ورمز عبور مخصوص متقاضی است 
که باید آن را حفظ کنند و در اختیار شخص 

دیگری قرار ندهند.
وی بیان کرد:  با توجه بــه اینکه هم اکنون 
ثبت در ســامانه واحراز هویت از طریق دفاتر 
پیشــخوان دولت صورت می گیرد و امکان 
ویرایش اطلاعات نیست، ثبت اطلاعات دقیق 

در سامانه از سوی کاربران مورد تاکید است.

تعطیلی واحد تولیدی  یک و نیم میلیاردی در  بیرجند

رونق بازار دلالان از خرمن کشاورزان خراسان جنوبی
 روند نزولی خرید تضمینی گندم در استان ادامه دارد
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مهرمشرق -گروه  گزارش
احمد گوهری، مدیر شــرکت تولیدی 
شــانه تخم مرغ وجعبــه مقوایی در 
بیرجند اظهارکــرد: واحد تولیدی ما شــانه 
تخم مرغ است که از شــهریور 97 این واحد 
را راه اندازی کرده ایم و امــا یک و نیم ماهی 

است که این واحد تعطیل شده است. 
وی گفت: تولید ما روزانه ۲5 هزار عدد شــانه 
تخم مرغ اســت که قبل از تعطیلی این میزان 

تولید به ۱5 هزار عدد در روز رسید.
مدیر شرکت تولیدی شــانه تخم مرغ و جعبه 
مقوایی بیان کرد: چند قطعه از دســتگاه های 
تولیدی این واحد خراب شــده اســت و این 
دســتگاه در بیرجنــد قابل تعمیر نیســت و 
منتظریــم قطعات را دوبــاره از تبریز و تهران 

وارد بیرجند کرده و دستگاه را تعمیر کنیم.
گوهری خاطرنشان کرد: قطعات خراب شده این 
واحد تولیدی مربوط به خشــک کن و هواکش 
است که مسیر 3۰ تا 4۰ متری را در بر می گیرد 
و باید تعمیر شود، چند قطعه باید از تبریز برای ما 

ارسال شود که بدنبال رفع آن هستیم.
مدیر شرکت تولیدی شانه تخم مرغ وجعبه مقوایی 
بیرجند ضمن تاکید بر این که تاکنون یک ریال 
تسهیلات نگرفته ایم، گفت: خودم ملک کارخانه 
را خریداری کــردم و کم کم توانســتم بدون 
دریافت هیچ گونه تسهیلاتی این کارخانه را راه 
اندازی کنم. گوهری با بیــان این که با تعطیلی 
این واحد تولیدی ۱3 نفر بیکار شدند، گفت: کار 
اصلی این مجموعه تولید مقوا و شانه تخم مرغ 

است و در کنار این بازیافت داریم.

لزوم قســط بندی هزینــه آب و برق 
واحدهای تولیدی 

وی یادآورشد: در شهرک صنعتی قبوض آب، برق 
و گاز مبالغ زیادی تعیین می شود و کارخانه های 
بزرگ اگر چند ماه از مهلت پرداخت قبض ها بگذرد، 
زیاد کاری با آنها ندارند اما واحدهای تولیدی کوچک 
آب، برق و گاز آنها را زود قطــع می کنند که باید 
فرصت دهند پرداخت کنیم و یا اینکه این مبالغ را 
قسط بندی کنند. وی تصریح کرد: در حال حاضر 
یک میلیارد و 5۰۰ میلیون تومان ســرمایه ما بلا 
استفاده است. مدیر شرکت تولیدی شانه تخم مرغ 
وجعبه مقوایی با بیان این که تاکنون درخواســت 
کمک از مسئولان و استاندار نداشتم، افزود: کارهای 
تولید، سرمایه در گردش می خواهد و باید پشتوانه 
مالی داشته باشــیم. گوهری گفت: یک قطعه از 
دستگاه کارخانه تولیدی شانه تخم مرغ خراب شده 
است و این ۱۰۰ میلیون هزینه در بردارد تا بتوانم این 
هزینه را تامین و خط را دوباره راه اندازی کنم و این 
زمان بر است، اگر پشتوانه مالی داشته باشم زودتر 

از این می توانیم فعالیت تولیدیمان را از سر بگیرم. 
این تولید کننده گفت: بنده حدود هفت سالی است 
که در شهرک صنعتی بیرجند فعالیت می کنم، در 
این مدت با این واردات بی رویه، رونقی در شهرک 
صنعتی بیرجند مشاهده نکردم؛ بسیاری از کارخانه 
ها تعطیل است و گاهی کار به جایی رسیده است که 

برخی واحدهای تولیدی کامل رها شدند.

سخت گیری ادارات سدی بر سر راه تولید 
وی ضمن تاکید بر این که واحد های تولیدی یک 
در میان تعطیل است، گفت: واردات بی رویه از یک 
سو و سخت گیری برخی ادارات از جمله استاندارد، 
مالیات از سوی دیگر سدی بر سر راه تولید شده اند 
این در حالی است که بی کیفیت ترین جنس چینی 
وارد کشور می شود. این تولیدکننده با بیان این که 
نباید چوب لای چرخ تولید گذاشــت، افزود: باید 
شرایط را برای تولید کنندگان تسهیل کرد به طوری 
که چند وقت پیش کارخانه مربا در شهرک صنعتی 
راه اندازی شده اما بعید می دانم در شش ماه گذشته 

یک بیستم ظرفیت خود توانسته تولید داشته باشد. 
گوهری افزود: پوشاک، لوازم التحریر، قطعات از بی 
کیفیت ترین جنس چینی بدون سخت گیری لازم 
از مرزها وارد کشور می شود؛ اما برای تولیدکننده 
بدترین شرایط گذاشته می شود. وی گفت: شرایط 
سخت گیری برای صادرات به حدی رسیده است که 
استاندارد برای واردات به افغانستان تعیین می شود به 
طوری که یک جنس باید به یک حدی از استاندارد برای 
صادرات برسد این در حالی است اگراز ایران به افغانستان 
صادر نکنیم نیاز افغانستان از سایر کشورها تامین خواهد 
شد و ما فرصت را از دست خواهیم داد. این تولیدکننده 
بیرجندی بیان کرد: بســیاری از کارخانه ها تعطیل 
شدند آن هایی هم که فعال هستند با ظرفیت کامل 
تولید نمی کنند بازار کشش ندارد چراکه بازار با انواع 
اجناس خارجی پر شده است و نمی تواند رقابت کند. 
گوهری ادامه داد: گاهی برخی واحدهای تولیدی 
تنها سفارش قبول می کنند و برای چند سفارش 

محدود واحد آنها فعالیت می کند.

سود تسهیلات رونق تولید بالا است 
وی ضمن اشــاره بــه این که تســهیلاتی که به 
واحدهای تولیدی داده می شود درصد سود آنها 
بالا است و نمی توان رقابت کرد، تصریح کرد: تولید 
کنندگان ســود خود را باید صــرف پرداخت 
ســود بانک کنند و عملا متضرر می شوند. وی 
اظهارکرد: دولت باید در واردات مراعات کند و 
زمینه رقابت تولیدکنندگان داخل فراهم کند و 
با اعطای تسهیلات با درصد سود پایین بتوانند 
مرهمی بر زخم تولیدکنندگان باشــند تا شعار 

»رونق تولید« در عمل تحقق پیدا کند.

]یکی از مشکلات اصلی که هر چند گاه به صورت بحران جدی در قالب بیماری های نو پدید می آید، بیماری های قابل انتقال بین انسان و حیوان 
است. پس نیکوست به توصیه های سازمان دامپزشکی کشور احترام گذاشته و از نگهداری دام، طیور و ... در منزل مسکونی خودداری کنیم.[

با سلام- با توجه به سفر معاون اول رییس 
جمهور به بیرجند خواهشمند است زمینه 
حضور آقای دکتر جهانگیری در شــهرک 
صنعتــی بیرجنــد و بازدیــد از واحدهای 

تولیدی فراهم شود.
۰9۱5....596

سلام. شــبکه دیجیتال در شهر نهبندان 
مدتی اســت که مشــکل دارد و آنت دهی 

خوبی ندارد. لطفا رسیدگی شود.
ارسالی سروش

روستاهای منطقه گازار و مهموئی مشکل 
آنتن دهی تلویزیون و شبکه دیجیتال دارد. از 
مسئولان صدا وسیما می خواهیم برای این 

موضوع فکری بکنند.
۰9۱5...385

باســلام وعرض ادب واحتــرام.    مااهالی 
روستای آواز به کمبودآب درروستا اعتراض 
داریم و هرچندهفته یکباراین مشکل پیش 
میایدومشکلات زیادی علی الخصوص برای 
ســاکنین شــهرک بوجودآورده ومعضلی 
برای یکی ازبزرگترین روســتاهای منطقه 
شــده خواهشــمندیم فکری اساسی برای 
حل این مشکل بکنین واگرماقادربه تامین 
آب روستایمان نیستیم چه لزومی داردآب 

روستاهای همجوارراتامین کنیم.
ارسالی به تلگرام

تلفن همراه در شهرک دستگرد شهرستان 
بیرجند اصلا آنتن دهی مناسبی ندارد، الان 
بیش از یکسال است که مشکل داریم، بارها  
اعتراض کرده ایــم در این زمینه  ولی هنوز 
رسیدگی نشده است، از مسئولین محترم 
خواستاریم نســبت به رفع مشکل اقدامات 
لازم را مبذول فرمایند. لازم به توجه  است 
که دســتگرد فاصله زیادی با شهر بیرجند 
ندارد و  استفاده از این وسیله ارتباطی نیز 

برای ساکنین بسیار مهم می باشد.
ارسالی به تلگرام

 روی خط مهر
@mehremashregh

سلام و درود خدمت مخاطبان و همراهان عزیزِ
 مهر مشرق؛ 

دل گویه ها و  مشکلات شما را از طریق شماره 
پیامک فوق و آدرس شبکه های مجازی پذیرا 

هستیم ... 
پیام از شما، 

پیگیری از ما، 
پاسخ از مسئولان

تعطیلی واحد تولیدی یک و نیم میلیاردی در  بیرجند

بازتاب

   معاون سیاسی وزیر کشور:  در انتخابات بی طرف هستیم
معاون سیاسی وزیر کشور با بیان اینکه در انتخابات بی طرف هستیم 
،گفت: معاونت سیاســی وزارت کشور متولی امر سیاست داخلی 
است. جمال عرف معاون سیاسی وزیر کشورکه هفته گذشته به 
خراسان جنوبی ســفر کرده بود  در دیدار با نخبگان و معتمدین 
خراسان جنوبی با اشــاره به اینکه معاونت سیاسی وزارت کشور 
کمیسیون کارگری، دانشجویی و اقوام را راهبری می کند، اظهار 
کرد: معاونت سیاسی وزارت کشور متولی امر سیاست داخلی است 
که در کمیسیون ۱۰ احزاب نیز در مورد فعالیت احزاب و گروه ها 
تصمیم گیری می شود. وی ادامه داد: کارگران حق اعتراض دارند، اما 
نمی توان حق سایر افراد را ضایع کرد که یک قشر به حق خود برسد 
و از این رو توجه به کمیت و کیفیت در احزاب مهم بوده و در اولویت 
قرار دارد. معاون سیاسی وزیر کشور گفت: تقویت احزاب و فراهم کردن 
زمینه فعالیت سالم بر عهده معاونت سیاسی وزارت کشور است که  در 
اسفند سال ۱396 منشور گفت و گوی سیاسی توسط وزیر کشور به 
تمام استان ها ابلاغ شد و هدف از آن، تقویت و راه اندازی خانه احزاب 
است. عرف با بیان اینکه هدف ما توسعه سیاسی و اجتماعی استان و 
کشور است ادامه داد: وحدت، اتحاد و همبستگی ملی، همه آن چیزی 
است که سبب نجات کشور خواهد شد. عرف با تاکید بر این موضوع که 
سیاست های کلی انتخابات که از سوی مقام معظم رهبری ابلاغ شده، 
باید منابع مالی نامزد ها شفاف باشد، ادامه داد: در انتخابات بی طرف 
هستیم و آنچه برای ما اهمیت دارد، مشارکت در انتخابات است. وی 
افزود: در انتخابات برنامه محوری مهم است و از این رو انتخابات باید 
سالم و در فضایی امن برگزار شود و تلاش خواهد شد این مسیر با قوت 
دنبال شود. معاون سیاسی وزیر کشور در پایان با تاکید براینکه باید از 
ایجاد شائبه در انتخابات جلوگیری کرد، یادآور شد: باید با رعایت بی 

طرفی و قانونمداری، انتخاباتی سالم را برگزار کنیم.
    استمرار حضور ناطق نوری در جامعه روحانیت مشخص 

نیست
عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز گفت که ناطق نوری 
تنها در جلسه اخیر شورای مرکزی حضور یافته است و ادامه حضور 
ایشــان در این جلسات مشخص نیســت. حجت الاسلام حسین 
ابراهیمی عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز در گفت وگو 
با خبرنگار سیاســی خبرگزاری تسنیم با اشــاره به برنامه جامعه 
روحانیت مبارز برای انتخابات آتی مجلس شورای اسلامی، گفت: 
جامعه روحانیت مبارز اعلام کرده که برای انتخابات آتی، بهترین 
راه را وحدت حداکثری نیروهای انقلاب می داند و بر همین اساس، 
وحدت نیروهای انقلاب را به عنوان راهبرد انتخاباتی خود تعیین کرده 
است. وی با بیان اینکه، نمایندگان جامعه روحانیت مبارز در جلسات 
وحدت انتخاباتی نیروهای انقلاب شرکت می کنند، تصریح کرد: به نظر 
می رسد که بهترین راه برای وحدت نیروهای انقلاب، ائتلاف گروه های 
اصولگرا و انقلابی باشد که بر همین اساس نیز ما توصیه کرده ایم که 
تشکل های انقلابی به وحدت برسند. ابراهیمی در پاسخ به این سؤال 
که حضور حجت الاسلام ناطق نوری در جلسه اخیر شورای مرکزی 
جامعه روحانیت مبارز چه تاثیری بر تصمیم گیری های انتخاباتی این 
تشکل می تواند داشته باشد، گفت: آقای ناطق در جلسه اخیر جامعه 
روحانیت حضور یافتند و معلوم نیست که ایشان در جلسات بعدی 
حضورداشته باشند یا نه. البته آقای ناطق نوری می توانند در همه 
جلسات جامعه روحانیت حضورداشته باشد و تصمیم گیری درباره 
این موضوع به عهده خود ایشــان اســت. ابراهیمی گفت: درباره 
برنامه ها و تصمیمات انتخاباتی جامعه روحانیت مبارز، تنها آقای 
مصباحی مقدم که سخنگو هســتند، می توانند توضیح دهند اما 

درمجموع نظر ما بر وحدت و همگرایی نیروهای انقلابی است.

تا انتخابات 

   ابلاغ 2 میلیارد تومان برای ساخت نیروگاه خورشیدی خانگی در استان
۲ میلیارد تومان اعتبار ملی برای نیروگاههای خورشیدی خانگی ویژه افراد زیرپوشش 
کمیته امداد امام خمینی)ره( ابلاغ شد. مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان 
گفت: این اعتبار براساسابلاغ ۲ میلیارد تومان برای ساخت نیروگاه خورشیدی خانگی 
مصوبه سفر رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره( کشور به استان در ماه جاری، مصوب 
و ابلاغ شد.سلم آبادی افزود: این اعتبار برای ساخت 4۰۰ نیروگاه خورشیدی خانگی 
برای مددجویان زیرپوشش این نهاد در استان هزینه خواهد شد.وی گفت: با تخصیص 
این اعتبار 5 میلیون تومان کمک بلاعوض به ازای هر نیــروگاه و 35 میلیون تومان 
تسهیلات 4 درصد با بازپرداخت 6۰ ماهه به متقاضیان پرداخت می شود.سلم آبادی 
همچنین از تخصیص ۲ میلیارد تومان اعتبار برای ساخت خوابگاه دانش آموزی قاین 
در هفته گذشته خبر داد و گفت: این خوابگاه که  75 نفر ظرفیت دارد از مصوبات سفر 

بختیاری رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره( کشور به استان است.
  بافت 197 تخته فرش به همت بانوان مددجو

بانوان زیرپوشش کمیته امداد امام خمینی خراســان جنوبی در نیمه نخست امسال  
۱97 تخته فرش بافتند. معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد استان گفت: بانوان 
قالیبافبافت ۱97 تخته فرش به همت بانوان مددجو زیرپوشش این نهاد93۰ مترمربع 
فرش به ارزش 6 میلیارد و 66۰ میلیون ریال  تولید کردند.سیدرضا حسینی افزود: این 
فرشها را 3 هزار و ۱۰۰ مددجو در نقوش نائین، خشتی، ریزه ماهی، لچک ترنج و بته جقه 
بافتند.وی گفت: فرش دستباف تولیدی هنرمندان زیرپوشش کمیته امداد امام خمینی 
استان برای صادرات به تهران ارسال می شود.بانوان بافنده زیرپوشش کمیته امداد امام 

خمینی)ره( خراسان جنوبی در ۲هزار و 5۲ کارگاه فرش می بافند.
   23 پایگاه امداد و نجات آماده خدمات دهی به زائران اربعین

۲3 پایگاه امداد و نجات جمعیت هلال احمر خراســان جنوبی برای امدادرسانی و 
اسکان زائران اربعین حسینی اعلام آمادگی کردند. مدیرعامل جمعیت هلال احمر 
اســتان گفت: هماهنگی ها و دریافت۲3 پایگاه امداد و نجات آماده خدماتدهی به 
زائران اربعین مجوزهــای لازم در خصوص تأمیــن دارو و آمبولانس برای موکب 
جوادالائمه در کاظمین انجام شده اســت. محمد رحیم شهریاری افزود: 4۲ کیف 
تخصصی کمک های اولیه، تجهیز و به موکب ها تحویل شــده اســت. وی گفت: 
همچنین در راستای خدمت رسانی هر چه بیشتر به زائران اربعین در مباحث امدادی، 
۱۰ نفر از نیروهای هلال احمر استان عازم  عراق شده اند. مدیرعامل جمعیت هلال 
احمر خراسان جنوبی گفت: آماده باش تمام دستگاه های عضو کمیته امداد و نجات، 

اسکان اضطراری زائران و سایر اقداماتی که در حوادث نیاز هست، انجام شده است.
  محکومیت 306 میلیونی متهم قاچاق سوخت در نهبندان

متهم قاچاق سوخت در نهبندان به پرداخت 3۰6 میلیون ریال جزای نقدی محکوم 
شد. رئیس اداره تعزیرات حکومتی شهرستان نهبندان گفت: ماموران یگان امداد 
حین کنترل خودروهای عبوری محور بیرجند به نهبندان از یک دستگاه کامیون 
مقدار ۲ هزار و 5۰۰ لیتر سوخت قاچاق از نوع گازوییل کشف کردند و گزارش آن را 
برای رسیدگی به اداره تعزیرات حکومتی ارسال شد. هادی میر عرب افزود: پس از 
محرز شدن تخلف، متهم در شعبه علاوه بر ضبط سوخت مکشوفه و وسایل ارتکاب 

تخلف به پرداخت جزای نقدی در حق دولت محکوم شد.
  ساماندهی 435 سرویس دانش آموزی در خراسان جنوبی

435 خودرو، بعنوان ســرویس دانش آموزی، از مهر امســال در خراسان جنوبی 
ساماندهی شده است. مدیر کل آموزش و پرورش استان گفت: این خودروها شامل 
مینی بوس، ساماندهی 435 سرویس دانش آموزی در خراسان جنوبیاتوبوس، ون و 
سواری است که صلاحیت رانندگان آن ها توسط نهادهای نظارتی تأیید شده است. 
واقعی با اشاره به فعالیت ۱9 شرکت پیمانکاری در خراسان جنوبی در زمینه تأمین 
سرویس های مدارس افزود: از این تعداد، ۱۱ شرکت پیمانکاری، وظیفه سرویس 
دهی به دانش آموزان دختر و پسر مدارس مرکز استان را برعهده دارند. وی از اجرای 
گشت های مشترک و نامحســوس با پلیس برای نظارت بر فعالیت سرویس های 
مدارس خبر داد و گفت: مهم ترین مشکل سرویس های مدارس درخراسان جنوبی 

عمر بالای وسایل حمل و نقل عمومی و فرسودگی آنان است. 

نماینده ولــی فقیه در خراســان جنوبی گفت: 
بزرگترین امانتی که در کشــور وجــود دارد در 
دست ثبت احوال است، زیرا در اینجا امانت، خودِ انسان 
ها هستند و هویت انسان مطرح است و اگر جابجا شود 
خیانت بزرگی صورت گرفته است. آیت ا...سید علیرضا 
عبادی نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی و امام جمعه 
بیرجند، پیــش از ظهر امروز در دیدار با مشــاور رئیس 
سازمان ثبت احوال کشور اظهار کرد: نوع کار ثبت احوال 
با باقی امور بسیار متفاوت است. وی افزود: مسئله امانت 
کوچک و بزرگ ندارد و هرچند که کم باشــد، اما باز هم 
امانت، امانت است. نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی 
با اشاره به اینکه در قرآن کریم و روایات هنگامی که یک 
انسان مســلمان باایمان معرفی می شود به دو شاخصه 
راست گفتن و رعایت امانت اشاره شده است، خاطر نشان 

کرد: امانت مربوط به هرچه باشد به مانند مقام پدری و 
مادری مهم اســت، حال می خواهد پول، خانه، مزرعه، 
ماشین و انواع و اقسام مسائل دیگر باشد. آیت ا... عبادی با 
بیان اینکه امانت اگر از دست یک کافر هم باشد،ۀ باز هم 
باید آن را رعایت کرد، گفت: در گذشته و در دوران گستره 
تمدن اسلامی به قدری مسئله امانت مورد نظر و تأکید بود 
که حتی کسانی که اهل تقوا نیز نبودند اما وقتی به امانت 
می رسیدند آن را رعایت می کردند. وی ادامه داد: امانتی 
که در دســت ثبت احوال قرار دارد ماهیت آن با دیگران 
متفاوت است، زیرا در اینجا امانت، خودِ انسان ها هستند و 
هویت انسان مطرح است و اگر جابجا شود خیانت بزرگی 
صورت گرفته است. نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی 
عنوان داشت: بزرگترین امانتی که در کشور وجود دارد در 
دست ثبت احوال است و این را به شما سپرده اند و این کار 

بسیار بزرگی است که هم باید دقت شود و هم قضایا آنچه 
که هست، نه کم و نه زیاد ثبت گردد.

آیت ا...عبادی با اشاره به اینکه امانت بسیار مهمی در 
دست شماست، گفت: از اینکه به سراغ اهالی روستاها 
رفته اید تشــکر و قدردانی می کنم زیرا برخی از آنها 
زندگیشــان تنها با همان یارانه می گذرد و توان سفر 
به شــهر را ندارند. وی در پایان با اشاره به اینکه این 
امانت بزرگ را برای جامعه حفظ کنید، گفت: تاکید 
می کنم که مســئله هویت افراد آن چنان که هست 
نه کم و نه زیاد و بدون هیچگونه تأخیری و با رعایت 

حفظ همه لوازم و عوارض آن ثبت گردد.

نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی: 

بزرگترین امانت کشور در دست سازمان ثبت احوال قرار دارد

یک روز مــردم ایران را به بی اخلاقی در عراق متهم می 
کنند و یک روز مردم عراق را به بی اخلاقی در ایران. یک روز 
به بهانــه هزینه کردن ایران در عراق و سوریه عده ای را در 
ایران به خیابان می کشند و یک روز مردم عراق را به علت 

هزینه برای ایران وادار به درگیری و تظاهرات می کنند.
  این دستورکار آنهاســت و البته که از بعضی مشــکلات 
موجود در میان مسلمانان استفاده میکنند، اما مردم بیدار 
عراق باید بدانند که هیچ کس مشکلاتشان را حل نخواهد 
کرد مگر عزم و اراده خودشان. عراقیها ملتی بیدار و هوشیار 
هســتند و اتفاقات اخیر هم گذرا خواهد بود؛ چون آنها 
ثابت کرده اند که فریب دشــمنان قســم خورده خود را 
نخواهند خورد. همان ها که بیش از یک میلیون عراقی را 
در حمله به این کشــور قتل عام کردند یا آنهایی که داعش 
را به وجود آوردند و هزاران کودک عراقی را از نعمت پدر و 
مادر محروم کردند.  اینها امروز در ســفارتخانه هــای خود 
کمین نشســته اند که دوباره خون مردم مظلوم عراق را 
در شیشه کرده و ثروت عظیم آن را به غارت ببرنــد. ملت 
عراق باید از غربی ها و وابســتگان منطقه ای آنها بپرســند 
شــما که امــروز در رســانه های خود مردم عراق را به 
ساقط کردن دولت و شورش تشویق می کنید و از آزادی 
دم می زنید، هنگامی که ســر فرزندان ما را در اســپایکر 
می بریدند، کجا بودید؟ چرا بالگردهای شــما سران داعش 
را از صحنه های نبرد بیرون می برد و چــرا به بهانه بمب 
شیمیایی که هرگز وجود آن اثبات نشد به کشور ما حمله 
کردید؟ بــدون شــک این روزهــا خواهد گذشــت و 
حســین )ع( دســــت خود را از حمایت مردم مظلــوم 
عراق که عزت و شرفشــان را با خون پاک خود به دســت 
آورده اند، برنخواهد داشت و دوباره آرامش را بــه این مردم 
هدیه خواهد کرد، اما همــــه مردم منطقه بایــد بدانند 
که دوســت واقعی آنها خودشــان و حاضران در منطقه 
هســتند که باید با اتحاد و همراهی به کمک یکدیگر بروند 
و البته مشــکلات را نیز در نظر گرفته و در صــدد رفع آنها 
برآیند. از سوی دیگر کســانی هم که با غربی ها همراهی 
کرده و برای حفظ موقعیت خود شرافتشان را به غربی ها 
فروخته اند، باید بدانند که به زودی وقت محاکمه و مجازات 
آنها هم خواهد رسید و دیر نیســت که اعمالشان رسوا شده 
و مردم منطقــه که یکی یکــی پیروزی های جدیدی برای 
مســلمانان آن به دســت می آورند، به عمق جنایات 
و خیانت هایــی که کرده اند پی ببرند. آنچه مســــلم 
اســت عراق به روزهــای تاریک برنخواهد گشــت و 
ایــن را اول بایــد خائنان غرب گرای منطقه بدانند.

 یادداشت

عراق بیدار است ادامه از صفحه اول[]                              

پیام خــاوران - در مراســمی با 
حضور مشاور عالی سازمان ثبت 
احوال کشور و جمعی از مسئولان استانی 
علیرضا مهرآور به عنــوان مدیرکل ثبت 
احوال استان خراسان جنوبی معرفی شد. 
مجتبی فاطمی  مدیر کل سابق ثبت احوال 
استان  در جلسه تکریم و معارفه مدیرکل 
ثبت احوال اســتان اظهار داشت: نیروی 
انسانی مهمترین سرمایه در ثبت احوال 
است و در این زمینه تلاش شده از نیروی 
انســانی جوان برای بهره برداری هر چه 

بیشتر استفاده شود.
وی از کسب رتبه نخســت این استان در 
صدور کارت ملی  هوشــمند در ســطح 
کشــور خبر داد. معاون سیاسی، امنیتی 
و اجتماعی اســتاندار خراســان جنوبی 
نیز گفت: بدون شــک نام، شهرت و آوازه 
اســتان جز با خدمت و اقدامات صادقانه 
مقدور نیست. ناصر خوش خبر بیان کرد: 

مســئولان اســتان جزو افرادی نیستند 
که برای مردم خدمت نکرده باشند بلکه 
همیشه منشأ خیر و برکت بوده اند. وی با 
بیان اینکه انتخاب مدیر جدید ثبت احوال 
استان باعث ایجاد انگیزه، تحرک و پویایی 
بین خادمان حوزه ثبت احوال خواهد بود 
گفت: مردم همیشــه قدردان مسئولانی 
هســتند که در جهت رفع مشکلاتشان 
گره گشایی کردند. معاون سیاسی، امنیتی 
و اجتماعی اســتاندار خراسان جنوبی با 
اشاره به اینکه تاکنون اقدامات خوبی در 
ثبت احوال اســتان انجام شده که جای 
تقدیر دارد افزود: مســئولیت یک امانت 
اســت که باید به صاحبش برگردانیم اما 
این مسئولیت زمانی شــیرین است که 
مسئولیت پذیر باشیم و برای ارائه خدمت 
به جامعه هدف خود از هیچ کوششی دریع 
نکنیم. وی نقش ســازمان ثبت احوال را 
یک نقش بی بدیل در تمام عرصه ها است 

دانســت و افزود: چینــش تخصصی و به 
کارگیری نیروهای نخبه بر مبنای دانش در 
این سازمان برنامه هایی را طرح ریزی کرده 

که در تمام امور برای ما ملموس است.
معــاون سیاســی، امنیتــی و اجتماعی 
اســتاندار خراســان جنوبی با اشاره به 
برگزاری انتخابات در ســال جاری اظهار 
داشت: این سازمان در انتخابات نیز یک 

نقش کلیدی و مهم دارد .
خوش خبر با بیان اینکه این سازمان بر پایه 
دانش و نرم افزارهــای مدرن پایه گذاری 
شــده اســت تصریح کرد: امروز در ثبت 
احوال از نیروهایی اســتفاده می شود که 
اقدامات آنها تاثیرگــذار بر همه کارهای 
سایر دستگاه ها اســت. وی ادامه داد: به 
هنگام کردن آمارها و وقایع چهارگانه مسیر 
سیاست گذاری را برای ما روشن می کند 
که یقینا در هر جا بتوانیــم از تخصص و 
دانش آن استفاده کنیم خروجی آن برای 

جامعه هدفمان بسیار بالا خواهد بود .
معــاون سیاســی، امنیتــی و اجتماعی 
استاندار خراسان جنوبی با تاکید بر اینکه 
امروز در برخی شاخص ها خراسان جنوبی 
رتبه اول کشــوری را دارد گفت: با تلاش 
می توانیم در تمامی شاخص ها در سطح 
کشور برتر باشیم. در پایان این مراسم از 
زحمات مجتبی فاطمی مدیرکل ســابق 
ثبت احوال استان قدردانی و علیرضا مهرآور 

به عنوان مدیرکل جدید معرفی شد   .

 
مدیرکل ثبت احوال استان خراسان جنوبی معرفی شد

 سخت گیری ادارات سدی بر سر راه تولید 

گشایش  اولین هنرستان هنرهاي زیبا در خراسان جنوبي
شبستان - آیین گشایش اولین هنرستان هنرهاي زیبا در بیرجند، با 
حضور مدیرکل دفتر آموزش و توسعه فعالیت های فرهنگی و هنری 
وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی، رئیس سازمان مدیریت و برنامه 
ریزي، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامي خراسان جنوبی برگزار شد.

»ناصر نبي زاده« مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامي خراسان جنوبی 
در این مراسم با ابراز خوشحالي از گشایش اولین هنرستان هنرهاي 
زیبا در استان، اظهار داشت: خراســان جنوبي سابقه اي کهن در 
فرهنگ و آموزش دارد و بیرجند سومین شهر ایران است که در آن 

آموزش مدرن پایه ریزي شده است، لذا نیاز به راه اندازي هنرستان 
هنرهاي زیبا در این استان احساس مي شد و از ضرورت ها بود. وي با 
اشاره به این که دایر شدن هنرستان از اهداف اصلي این اداره کل بود، 
ادامه داد: کار اجرایی هنرستان اکنون با سه رشته شروع شده است و 
امیدواریم سال های آینده با رشته های بیشتري فعالیت داشته باشد. 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامي استان، این هنرستان را بستری 
شایســته برای حوزه های فرهنگ و هنری استان دانست و افزود: 
هنرستان هنرهاي زیبا امکان ارائه صحیح آموزش هاي هنري را به 

علاقه مندان فرآهم کرده است. نبي زاده از مدیر کل دفتر آموزش 
و توســعه فعالیت های فرهنگی و هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی، استاندار خراســان جنوبي و  رئیس سازمان مدیریت و 
برنامه ریزي اســتان به دلیل تاکیدات و پیگیري هایي که براي 
راه اندازي این هنرســتان انجام داده بودند، تشکر کرد و افزود: 
از اداره کل آموزش و پرورش نیز قدرداني مي کنیم که با وجود 
کمبود فضاي آموزشي، درخواست ما را براي اختصاص دادن این 

فضا به هنرستان هنرهاي زیبا، پذیرفتند.

 روحانیون پرچمدار فضای مجازی شوند
مدیرکل تبلیغات اسلامی خراسان جنوبی گفت: روحانیون 
مستقر باید پرچم دار حوزه فضای مجازی بوده و با حضور 
فعال خود، اجازه ندهند این فضا محل تاخت و تاز دشمنان 
شود. حجت الاسلام محمد رضایی در کمیته فضای مجازی 
اســتان بیان کرد: امروزه فضای مجــازی در ابعاد فردی و 
اجتماعی تاثیر بسزایی گذاشته است. وی با بیان اینکه فضای 

مجازی بزرگترین ابزار تبادل اطلاعات است، افزود: کسی 
که فضای مجازی را در اختیار گیرد، افکار عمومی جامعه 
را در اختیار گرفته اســت. حجت الاسلام رضایی خواستار 
استفاده از ظرفیت های فرهنگی اســتان شد و گفت: در 
حال حاضر هزار و 3۰۰ هیئت مذهبی، موسسه و خانه قرآن 
در خراسان جنوبی فعالیت داشته که باید از ظرفیت آن ها 

استفاده شــود. وی با بیان اینکه روحانیون مستقر باید 
پرچم دار حوزه فضای مجازی باشــند، افزود: تشــکیل 
بانک اطلاعاتی فضای مجازی هر بخش در اولویت کاری 
سازمان قرار گیرد. وی اظهار کرد: طلاب و مبلغان باید 
بتوانند حضوری فعال در فضای مجازی داشته باشند و 

اجازه ندهند این فضا محل تاخت و تاز دشمنان شود.



شهید علیرضا شریفی روز بیستم مهرماه سال ۱34۲ در روستای آبیز از توابع شهرستان 
زیرکوه دیده به جهان گشود. وی در سال ۱36۰ به میادین نبرد اعزام شد و در منطقه 
جنوب و خرمشــهر به مدت 4 ماه به مبارزه پرداخت. ســربازی را به استخدام ارتش 
درآمد و مــدت 45 روز از خدمت زیر پرچم را در جبهه خرمشــهر گذراند. در همین 
ایام در آموزشکده افســری قبول و به پادگان آموزشــی تهران اعزام گردید.در تاریخ 
۱5 شهریور۱36۲ موفق به اخذ سردوشی و درجه ستوان سومی گردید. در ادامه، به 
منطقه شرقی و محروم کشور در خراسان جنوبی اعزام و به پاسگاه گزیک منتقل شد. 
هنوز یکسال از خدمتش نگذشته بود که مسئولیت گروهان بندان در استان سیستان 
و بلوچستان را به وی واگذار نمودند. وی ازدواج نمود و عازم کردستان شد و مسئولیت 
فرماندهی گروهان زکی خانی سقز را به وی سپردند. چون در کردستان از همسر و پسر 
خویش دور بود، تصمیم به اجاره مسکن در سقز گرفته و خانواده خویش را درآن ساکن 
نمود. بعد از 45 روز خبر شورش عده ای از اشرار و منافقین، موجب نا آرامی در منطقه 
شد. وی روز ۲6 شهریور۱367 با دشمن درگیر وسرانجام روز ۲7 شهریور 67 با پیکری 
خونین، غسل شهادت نموده و به ملکوت اعلی پیوست. روحش شاد و یادش گرامی.
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کوتاه از شهرستان ها 

فهیمه سادات قیصری]                                                                                                                                                     

  اولین گام عملی قوه قضائیه برای حمایت از تولید
دستور توقف احکام شمش منیزیم فردوس قضایی برای کارخانه 

صدا و سیما- رئیس کل دادگستری خراسان جنوبی برای حمایت از کارخانه 
شمش منیزیم فردوس، دستور توقف موقتی تمام احکام قضایی این کارخانه 
را داد. حجت الاســلام حمیدی در بازدید از این کارخانه با ابراز خرسندی از 
وجود دستور توقف احکام قضایی برای کارخانه شمش منیزیم فردوساین واحد 
صنعتی مهم و استراتژیک در خراسان جنوبی گفت: چنانچه کارخانه شمش 
منیزیم به ظرفیت واقعی خود برســد نه تنها برای استان بلکه در کشور باعث 
افتخار است. وی از رسیدگی و رفع مشکلات این کارخانه،  هفته آینده در ستاد 
پیگیری اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی در قوه قضاییه خبر داد و افزود: 
در این ستاد با دعوت از مدیران شهرستان،  مدیران کل و متولیان مربوطه تلاش 
می شود از همه ظرفیت ها برای ســرپا نگهداشتن این واحد تولیدی استفاده 
کنیم.رئیس کل دادگستری خراســان جنوبی همچنین گفت: احکام قضایی 
علیه این کارخانه درارتباط با بانک ها و شــرکت های خدمات رسان آب،  برق 
و گاز تا هفته آینده و پس از برگزاری جلسه ســتاد نباید اجرایی نشود و پس 
از آن نیز با هماهنگی با مرکز استان اجرا خواهد شد.حجت الاسلام حمیدی 
تاکید کرد مطالبات کارگری واحدهای صنعتی باید در اولویت باشد.مدیرعامل 
کارخانه شــمش منیزیم فردوس نیز با بیان اینکه این واحد تولیدی در حال 
حاضر با ۲۰ درصد ظرفیت خود فعالیت می کند گفت: هم اکنون ۱۱۰ نفر در 
سه شیفت کاری در این واحد تولیدی مشغول به فعالیت هستند که ماحصل 

تلاش آنان تولید روزانه 4 تن شمش منیزیم است.
حمایت از تولید و حل مشکلات واحدهای تولیدی را از  اولویت های 

دستگاه قضا
فرامرز کافی  راهبــرد این کارخانه را صادرات دانســت و اظهارامیدورای کرد 
در کمتر از یکســال آینده با رونق تولید، محصول این کارخانه راهی بازارهای 
داخلی و خارجی شود.وی  با اشاره به اینکه میزان نقدینگی حاصل از تولید این 
کارخانه به حدی است که کارخانه را ســرپا نگه دارد، خواستار تقسیط بدهی 
های 6۰ ماهه مالیاتی این واحد نیز شد. علیمردانی رئیس دادگستری فردوس 
نیز حمایت از تولید و حل مشکلات واحدهای تولیدی را از  اولویت های دستگاه 
قضا دانست و گفت:  دادگستری نهایت همکاری برای تقسیط بدهی  و حمایت 
از این کارخانه را خواهد داشت.کارخانه شــمش منیزم فردوس تنها کارخانه 
شمش منیزیم خاورمیانه است که سال 93 به بهره برداری رسید اما به دلیل 
مشکلاتی از جمله کمبود نقدینگی، داشتن معوقات بانکی، بدهی و مطالبات 
دستگاههای مختلف، مدتی تعطیل و غیر فعال شد که از آغاز امسال با تأمین 

نقدینگی از محل پیش فروش محصول، دوباره فعال شد.
   اعزام سه دستگاه کامیون تجهیزات موکب پخت نان آیسک

سه دستگاه کامیون حامل تجهیزات و وسایل موکب پخت نان حضرت زینب 
)س( شهر آیسک پس از بارگیری به کاظمین اعزام شد.موکب پخت نان محلی 
با حضور 9۰ نفر از بانوان شهر آیسک در مدت ۱۱روز اعزام سه دستگاه کامیون 
تجهیزات موکب پخت نان آیسک در باب امام علی)ع( حرمین کاظمین برای 
پذیرایي از زائران اربعین حســینی فعالیت می کنند.امســال چهارمین سال 
حضور موکب حضرت زینب س شــهر آیســک در کاظمین عراق است.اعزام 

خادمان موکب نیز عصر دیروز انجام شد. 
   کمک 165 میلیون تومانی مردم سربیشه برای زائران اربعین

مردم شهرستان سربیشــه ۱65 میلیون تومان برای پذیرایی از زائران اربعین 
حسینی کمک کردند.یک موکب به همراه اقلام جمع آوری شده برای پذیرایی 
و خدمت رسانی بهکمک ۱65 میلیون تومانی مردم سربیشه برای زائران اربعین 
زائران اربعین حسینی با ۲ دستگاه تریلر از شهرستان سربیشه بارگیری و راهی 
کربلای معلی شد.مسئول موکب محبان الزینب)س( شهرستان سربیشه خادمان 
این موکب را 4۰ نفــر عنوان کرد. حداد گفت: اقلام جمع آوری شــده از  مردم 
شامل 3 تن برنج ، ۱8 حلب روغن ۱7 کیلویی و ۱4 حلب روغن 5 کیلویی ، ۲۰۰ 
کیلوگرم قند و 55۰ کیلوگرم شکر ، ۲۰ کیلوگرم چای خشک ، ظروف پلاستیکی 
و یک بار مصرف آب معدنی،  6۰۰ کیلوگرم گوشت قرمز،  یک تن و ۲۰۰ کیلوگرم 

گوشت مرغ، ۲5۰ کیلوگرم، حبوبات 7۰۰ کیلو کلوچه و مقداری عناب است.
   پایان مرحله اول محوطه سازی کمپ گردشگری سرایان

مرحله اول عملیات اجرایی کمپ گردشگری خلیج فارس شهرستان سرایان 
به پایان رسید. مسئول میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی شهرستان 
سرایان گفت: برای اجرای عملیات محوطه سازی کمپ گردشگری این شهر 
3۰۰ میلیون ریال از محل اعتبارات اســتانی پارسال هزینه شد. محمد عرب 
افزود: عملیات محوطه ســازی کمپ گردشــگری با اجرای بیش از 5۰۰ متر 
جدول گذاری و جداسازی فضای پارکینگ در مدت یک ماه اجرا شد.وی گفت:  
محوطه سازی شامل سنگ فرش، جدول گذاری ، ســاخت سکو و آلاچیق ، 
نمازخانه و سرویس بهداشتی، فضای بازی کودک، پارکینگ و بازارچه صنایع 
دستی از عملیات پیش بینی شده این طرح است که در زمینی به مساحت ۲ 
هکتار اجرا شد.عرب افزود: ادامه عملیات اجرایی از محل اعتبارات 98 که در 

کمیته برنامه ریزی شهرستان مصوب شده ادامه خواهد یافت.
   اعزام مواکب روستای چاهداشی نهبندان به عتبات عالیات

موکبهای قمر بنی هاشم و جوانان حضرت علی اکبر  روستای چاهداشی 
نهبنــدان به عتبات عالیات اعزام شــدند.  دهیار روســتای چاهداشــی 
گفت: در این موکب ها 4۰ خادم اربعین به مدت اعزام مواکب روســتای 
چاهداشــی به عتبات عالیات۱3 روز  به زائران اربعین  خدمات ارائه می 
دهند. حســنی با بیان اینکه تجهیزات و اقلام این موکبها با 4 کامیون به 
عتبات عالیات ارسال شــد افزود: توزیع نان گرم، چای، دمنوش و میان 

وعده ی غذایی از عمده خدمات این مواکب است.

  رونق بازار دلالان از خرمن کشاورزان خراسان جنوبی
مهرمشرق -گروه گزارش

گندم به عنوان یکی از محصولات راهبردی، در 
تامین امنیت غذایی مردم و مواد اولیه صنایع غذایی کشور 
نقش زیادی دارد و به دلیل اهمیت کشــت و خودکفایی 
کشور در زمینه تولید این محصول، یکی از سیاست های 
حمایتی و مهم دولت در ایــن خصوص، خرید تضمینی 
گندم از کشاورزان اســت که این سالهاست این سیاست 
در حال اجرا است. در ســال ۱368 بود که قانون خرید 
تضمینی گندم از کشــاورزان توســط مجلس شورای 
اسلامی به تصویب رســید که از جمله اهداف این قانون 
ایجاد تعادل در درآمدها و هزینه های تولید کشــاورزان 
و نیز تأمین گندم مورد نیاز کشــور از محل تولید داخل 
اســت. همچنین بر اســاس این قانون دولت باید قیمت 
خرید تضمینی را قبل از فصل کاشــت گندم و تا پایان 
شهریورماه اعلام کند و این نرخ نباید از میزان افزایش نرخ 
تورم در همان سال کمتر باشد. در خراسان جنوبی، بیش 
از ۱8 هزار و 65۰ هکتار از اراضی کشــاورزی مخصوص 
کشت گندم است که در سال زراعی 97-98 پیش بینی 
شده بود 64 هزار تن محصول از این اراضی برداشت شود 
اما آمارهای خرید تضمینی گندم توسط دولت در استان، 
با میزان تولید این محصول بسیار متفاوت است. در سال 
جاری تاکنون  ۱۲ هــزار 734 تن گندم از کشــاورزان 
خریداری شده که تولید استان بیش از 6۰ هزار تن گندم 
می باشد و این درحالی است که در سال 88 بیش از 49 

هزار تن گندم در استان خریداری شده بود.

 خرید 12 هزار تن گندم از کشاورزان استان 
به گفته »مهــدی عصمتی پور« معــاون بهبود تولیدات 
گیاهی سازمان جهاد کشاورزی خراسان جنوبی، از آغاز 
فصل خرید گندم تا ۲9 شهریور ماه ، ۱۲ هزار و 734 تن 
گندم به صورت تضمینی و به ارزش  ۲۱9 میلیارد و 9۱ 
میلیون ریال از کشاورزان  خراسان جنوبی خریداری شده 
است. در حالی که در ســال گذشته ۱۱ هزار تن گندم از 

کشاورزان استان خریداری شده است.
»مجید اســداللهی« مدیرکل شــرکت غلــه و خدمات 

بازرگانی خراسان جنوبی هم در گفتگو با مهرمشرق می 
گوید: خرید تضمینی گندم در خراسان جنوبی از ابتدای 
خرداماه تا پایان شهریورماه توسط ۱9 مرکز خرید، انجام 
شده که نسبت به مدت مشــابه سال گذشته، ۲5 درصد 
افزایش داشته است. اســداللهی با اشاره به اینکه امسال 
قیمت خرید هر کیلوگرم گندم معمولی یک هزار و 7۰۰ 
تومان اعلام شده است، در پاسخ به این سوال که قیمت 
خرید گندم توسط دلالان بیشتر از نرخ دولتی است، می 
گوید: تعیین قیمت گندم از حوزه اختیارات استانی خارج 
است و پس از بررسی فاکتورهای مختلف و اصلاح قیمت 
ها، توســط دولت تعیین می شود، من از قیمت گندم در 
بازار اطلاعی ندارم، اما ممکن است قیمت گندم بسته به 
نوع و کیفیت آن در بازار آزاد بــا نرخ های متفاوت و تا ۲ 

هزار و 5۰۰ تومان هم فروخته شود.
وی ادامه می دهد: تمامی عملیات تحویل گیری گندم از 
کشاورزان و رانندگان از قبیل نمونه برداری، توزین، تعیین 
آفت و تخلیه گندم های تحویلی رایگان بوده و از این بابت 

هیچ گونه وجهی دریافت نمی شود.
وی با بیان اینکه حداکثر تــا ۲۰ روز پس از زمان خرید 
گندم مطالبات کشــاورزان پرداخت می شود، می گوید: 
هم اکنون تمام مطالبات کشاورزان که حدود ۲۲ میلیارد 

تومان است، پرداخت شده است.

اسداللهی همچنین با  اشــاره به اینکه گندمی که خرید 
تضمینی شده در خود اســتان هم مصرف می شود می 
گوید: اما میزان گندم مصرفی و مورد نیاز ســالانه برای 
استان 8۰تا۱۰۰ هزار تن است که بر اساس برنامه های 

دولت، از سایر استان های کشور وارد می شود.
در حالی که در ســال زراعی 97-98 بیش از 64 هزار 
تن گندم در استان تولید شده است، اما دولت توانسته 
تنها ۱۲ هزار تن گندم را از کشــاورزان خریداری کند 
که این موضوع دلیــل واضح و مبرهنــی از نارضایتی 

شدید گندم کاران است.
با توجه به تورم بالا در کشــور و بخصوص در خراســان 
جنوبی که دارای رتبه چهارم تورم در سطح کشور است، 
طبعا هزینه های تولید گندم هم افزایش زیادی داشــته 
اســت، در واقع افزایش چند برابری قیمــت نهاده های 
کشاورزی، ماشین آلات، کود، تامین آب، برق و ... هزینه 
های سرسام آوری را برای کشــاورزان ایجاد کرده است، 
اما از سوی دیگر قیمت خرید پایین دولت و حتی کمتر 
از قیمت تمام شده تولید، برای کشاورزان نرخ سودآوری 
نبوده و سبب شده تا کشــاورزان از فروش گندم خود به 
دولت خودداری کرده به جای انتخــاب فروش دولتی، 
گندم خــود را در بازار آزاد و به دســت دلالان به فروش 
برسانند.  در حالی که کشــاورزان بخصوص کشاورزان 

خراســان جنوبی که از محرومیت و محدودیت بیشتری 
برخوردارند، از فروش گندم امســال خود متضرر شــده 
اند، اما باز هم دولت نرخ خرید تضمینی گندم برای سال 
زراعی 98-99 را طوری تعیین کرده که داد کشــاورزان 
را درآورده است. هفته گذشــته وزیر جهاد کشاورزی در 
نامه ای به »محمدباقر نوبخت« رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه کشور، قیمت پیشــنهادی خرید تضمینی گندم 
برای سال زراعی 99تا 98 را ۲۲95 تومان اعلام کرد، که 
این نرخ هنوز به تصویب نهایی نرسیده است. اما این در 
حالی است که کارشناسان و تولیدکنندگان این محصول، 
قیمت تولید هر کیلو گندم در سال زراعی جدید را کمتر 
از ۲5۰۰ تومان نمی دانند و معتقدند قیمت ارائه شــده 
برای خرید گندم در سال زراعی جدید، پاسخگوی هزینه 

ها و تامین نیازهای کشاورزان نخواهد بود.
متاسفانه بی تفاوتی دولت نسبت به مشکلات و قیمت تمام 
شده تولید برای کشاورزان و تلاش برای خرید گندم به 
پایین ترین نرخ، سبب بی رغبتی این قشر زحمتکش برای 
فروش گندم به دولت یا کشت اراضی کشاورزی خود برای 

سال زراعی آینده شده است.
میزان خرید گندم از کشــاورزان خود گویای واقعیت 
موضوع است، در واقع قیمت ارائه شده خرید تضمینی 
توسط دولت ســبب عدم استقبال کشــاورزان و دلیل 
اصلی میزان خرید پایین اســت. این درحالی است که 
دلالان در بازار آزاد، گندم کشاورزان را به قیمت بالاتر 
که قیمت واقعی تری اســت خریدارند و همین موضوع 
سبب می شود تا کشاورزان برای انتفاع بیشتر، از فروش 

گندم به دولت خودداری کنند.
اما از سوی دیگر ممکن است دلالان مدیریت بازار را 
در دســت  بگیرند و با احتکار این محصول در انبارها 
و انتظار برای افزایــش قیمت، ســبب ایجاد بحران 
در بازار شــوند. همچنین قیمت بــالای این محصول 
در خارج از کشــور تهدید دیگری اســت که علاوه بر 
کاهش میزان گندم تحویلی به دولت، ســبب قاچاق 
این محصول اســتراتژیک و همچنیــن تهدید امنیت 

غذایی و خودکفایی در گندم خواهد شد.

داغ آن کهنه سواری که به تن دست نداشت                   هر طرف شیهه کشان اسب کهر را می برد 
[شیشه ی عطر تنی روی زمین می غلطید                   دشت گلبوی شد و قافله سر را می برد

خاورستان- گردشــگری در شهرستان خوسف 
وضعیت خوبی ندارد و برخی مناطقی که توسط 
فرماندار خوسف پیگیری شده، امروز رها و تعطیل شده 
است. سرمایه گذاران دل پر دردی از رفتارهای مسئولان 
خوسف دارند و اعلام می کنند گردشــگری خوسف رو 
به نابودی اســت و با ســرمایه گذاری در این شهرستان، 
سرمایه آن ها از بین رفته اســت. شهرستان خوسف در 
3۰ کیلومتری مرکز استان خراســان جنوبی واقع شده 
است. خوسف، نزدیک ترین شهرســتان به مرکز استان 
و در مسیر گردشگران بســیاری قرار دارد به طوری که 
گردشــگران هرگاه به مرکز استان ســر می زنند سعی 
می کنند به شهرستان خوسف نیز سری بزنند و از مناطق 
این شهرســتان دیدن کنند.  شهرستان خوسف مناطق 
گردشــگری مختلفی دارد. مقبره ابن حسام خوسفی و 
مزارع گل های نرگس از آوازه های این شهرســتان است. 
برخی از دیدنی های خوســف، مربوط به سرمایه گذاری 
در حوزه گردشگری در این شهرستان است به خصوص 
مواردی که توسط فرمانداری خوسف به عنوان اقدامات 
مهم این فرمانداری در رسانه ها منتشر شد. از آن جمله 
می توان به دریاچه گواب، باغ وحش، دهکده گردشگری، 
جنگل نخاب و دق اکبرآباد اشــاره کــرد. به عنوان یک 
گردشگر از مرکز اســتان عازم شهرستان خوسف شدیم 
تا از برخــی از این مناطق بازدید کنیــم. پس از ورود به 
خوســف به ســراغ دریاچه گواب که نزدیک ترین نقطه 
گردشگری خوسف به ما بود رفتیم اما این دریاچه که در 
نوروز ۱398 رونق داشت، امروز خشک شده بود و حال 
روز خوبی نداشــت. در کنار دریاچه، منطقه گردشگری 
توسط فرمانداری خوسف افتتاح شــده بود اما انگار این 
منطقه فقط برای نوروز امسال بود چراکه بعد از تعطیلات 
نوروز، این محل نیز تعطیل شد. این که چرا ادامه کار این 
منطقه که هزینه زیادی برای آن شده بود را به خصوص در 
تابستان شاهد نبودیم، جای سؤال دارد. اوج بی تدبیری 
در این خصوص را می توان در ســخن »سید کمال الدین 
میرجعفریان« معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار 
خراسان جنوبی در کارگروه زیربنایی، توسعه روستایی، 
عشایری، شــهری و آمایش ســرزمین و محیط زیست 
خراســان جنوبی که تاریخ ۲4 شــهریور ۱398 برگزار 
شد، یافت. در این جلسه فرماندار خوسف موضوع احداث 
اردوگاه گردشگری را مطرح کرد. وی با اذعان به تعطیلی 
این مجموعه گفت: ایــن اردوگاه فقط ۱5 روز عید فعال 
بوده و بعد از آن یک ســاعت فعال نبوده است. فرماندار 
خوسف مشاور این طرح را شــرکت تعاونی زیر نظر امور 
عشــایری معرفی کرد و گفت: اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری این طرح را تایید کرده و تمام 
اســتعلامات انجام و موافقت ها اعلام شده است. معاون 
هماهنگی امور عمرانی استاندار خراسان جنوبی در این 
خصوص گفت: طرح احداث اردوگاه گردشگری خوسف 
را باید مشاور ذی صلاح تایید کند. از میراث فرهنگی بعید 
است این طرح را تایید کرده باشد. میرجعفریان با وجود 
اصرار فرماندار خوســف، این طرح را از دستور کار خارج 
کرد و گفت: میراث فرهنگی گزارش مکتوب و تخصصی 
از روند اقدامــات را باید ارائه دهد بعد از بررســی و ارائه 
نظر مجدد نسبت به تصویب این طرح اقدام خواهد شد. 
میرجعفریان ادامه داد: اگر تمام بررسی ها و استعلامات در 
خصوص این اردوگاه قبلا انجام شده چرا قبل از سال 98 
مصوب نشده؟ آیا این طرح به تایید اماکن رسیده است؟ 
تمام طرح ها باید از مسیر قانونی دنبال شود، صرف اینکه 
یک دســتگاه طرحی را تایید کند که نمی توان تصویب 

کرد، اگر راه و شهرســازی هم در ایــن خصوص تخلف 
کرده باید پاسخگو باشد، من شرعا اعلام می کنم اینگونه 
طرح ها نیاز به مشاور ذی صلاح دارد اگر میراث فرهنگی 
این طرح راتایید کرده مسئولیت را باید قبول کند.  محمد 
شفیعی فرماندار خوسف در خصوص پذیرفتن مسئولیت 
این طرح، گفت: میراث فرهنگی مسئولیت طرح گردشگری 
که تایید کــرده را می پذیرد مابقی برعهــده فرمانداری 
خوسف.  میرجعفریان معاون اســتاندار در پاسخ شفیعی 
برای پذیرفتن مسئولیت، بیان کرد: در این طرح فرمانداری 
صاحب مسئولیت نیست که بخواهد مسئولیت را بر عهده 
بگیرد. میراث فرهنگی باید حواسش در این طرح ها جمع 

باشد و تمام جوانب را به طور کامل در نظر بگیرد.
 

دهکده گردشگری خوسف
سمت دیگر جاده و روبروی مسجد امام رضا)ع(، دهکده 
گردشگری خوسف قرار دارد. این مکان توسط فرمانداری 
خوسف ساخته و در اختیار بخش خصوصی قرار داده شده 
است. مسئول این دهکده، دل پر دردی از فرماندار و دیگر 
مسئولان خوسف و حتی استان خراسان جنوبی دارد. به 
گفته شــبانی، این دهکده تنها در نوروز ۱398 فعال بود 
و سپس تعطیل شد. مسئول دهکده گردشگری خوسف 
گفت: بعد از یک هفته از این که کار را در دهکده شــروع 
کردم فرد دیگری نیز از طرف فرمانداری برای کار در این 
دهکده معرفی شــده بود و به این مکان آمد تا کار را آغاز 
کند. این در حالی بود که فرمانداری کلید را به من داده 
است. شبانی افزود: روز ۱4 فروردین سال جاری آب این 
دهکده قطع شد و سپس برق را نیز قطع کردند. وقتی به 
فرمانداری مراجعه کردم تا فرمانــداری به عنوان موجر 
مشکل من را حل کنند گفتند خودت باید پیگیر گرفتن 
امتیاز باشی اما چون صاحب اصلی این مکان فرمانداری 
است به موجر امتیاز آب، برق و گاز می دهند اما متأسفانه 
از آن زمان تاکنون فرمانداری اقدامی برای گرفتن امتیاز 
نکرده است.  وی اظهار کرد: در سفر استاندار به خوسف 
مشکل خودم را شفاهی و کتبی با آقای معتمدیان در میان 

گذاشتم اما از استاندار هم خبری نشد. 
شــبانی با بیان این که کاری که مسئولان خوسف با من 
کرده اند به منزله کلاه برداری دولت از ملت اســت گفت: 
طبق قرارداد کارم را شروع کردم اما مسئولان فرمانداری 
خوسف کار را به جایی رســاندند که دهکده گردشگری 
تعطیل و با ســرمایه گذاری در خوسف وقت و سرمایه ام 
تلف شد. متن کامل سخنان مسئول دهکده گردشگری 
خوســف را از این جا مطالعه کنیــد.  بنابراین گزارش؛ 
طرح هایی که بدون مجوز قانونی و بدون طرح مصوب و 
مشاور انجام می شود، نتیجه ای جز تعطیلی ندارد. در این 
زمینه حتی دو نفر از مسئولان خوسف تحت پیگرد قانونی 
قرار گرفتند و حتی حکم تخریب بنای این دهکده صادر 
شد که با ورود »مروج الشریعه« استاندار وقت به موضوع، 
پس از تصمیم شورای اسلامی شهر خوسف، این مکان به 
شهرداری خوسف واگذار شد در صورتی که زمین دهکده 
متعلق به اداره ای دیگر بوده است و در حریم قبرستان قرار 
دارد. همچنین محمد شفیعی فرماندار شهرستان خوسف 

۲۰ خرداد ۱397 در کارگروه ساماندهی گواب خوسف 
گفت: منطقه گواب خوسف یک منطقه بکر است که بدون 
استفاده رها شده اســت. وی با بیان این که منطقه گواب 
یک زیستگاه طبیعی است که  ظرفیت خوبی برای ایجاد 
بوســتان حیات وحش دارد، افزود: عملیات اجرایی این 
بوستان باید ظرف یک هفته و با استفاده از توانمندی های 
خود شهرستان آغاز شود.  شفیعی گفت: منطقه گواب در 
ورودی شهرستان خوسف و در کنار دهکده گردشگری 
این شهر واقع است که پس از بوستان حیات وحش شدن، 
گونه های جانوری مختلف از جمله قوچ، میش، جبیر و 
تعدادی از گونه های مختلف پرنــدگان در آن نگه داری 
خواهند شــد. فرماندار خوســف افزود: زمین های این 
بوستان طبق آخرین صورت جلســه با امضای استاندار 
با متراژ 5 هزار متر در ورودی شــهر خوسف در حاشیه 
خیابان اصلی در  قالب بحث گردشگری و فضای تجاری 
در اختیار شهرداری قرار گرفته است که شهرداری باید 
ظرف دو ماه در خصوص اجرایی کــردن آن اقدام کند.  
بنابراین گزارش؛ پس از مدتی پــارک حیات وحش نیز 
جمع آوری شــد و امروز خبری از گونه های جانوری در 
این محل نیســت. حتی فنس های این محل جمع آوری 
شده بود. این نیز یکی از برنامه های گردشگری شهرستان 

خوسف است که کاملا تعطیل شد.

جنگل نخاب از اولویت های گردشگری خوسف
محمد شفیعی فرماندار خوســف در گفت وگویی گفته 
بود: یکی از دلایل که این منطقه جنگل نامیده می شود 
این اســت که در داخل کویر منطقه سرسبز و طبیعی 
تحت عنوان جنگل در اســتان نداریم و این منطقه در 
تمام طول سال سر سبز اســت و بومیان از آن به عنوان 
جنگل یاد می کنند. طول و عرض این جنگل 6 کیلومتر 
اســت و بیش از 5 کیلومتر این منطقه پوشیده از نیزار 
اســت و محلات عشــایری در این جا ســاکن هستند. 
شــفیعی با بیان این که در منطقه نخاب بیش از 5 هزار 
نفر شتر و گوسفند وجود دارند، تصریح کرد: این منطقه 
از لحاظ گردشگری یکی از اولویت های شهرستان است 
و باید معرفی شــود. در این منطقه دهکده گردشگری 
احداث خواهد شــد که می تواند یکی از اماکن جذاب 
باشد تا در اقامت و سکونت توریست ها مشکلی نداشته 
باشــیم. فرماندار خوســف با بیان این که آب شرب در 
منطقه از کیفیت خوبی برخوردار است، افزود: پرورش 
آبزیان نیز یکی از برنامه های ما در جنگل نخاب است. 
جنگل نخاب در تمام طول ســال آب دارد و خروجی 
تمام سرریز آب شــاهرود، بیرجند، سربیشه و سرایان 
به اینجا ختم و به کرمان منتقل می شــود و برای مهار 
این آب ها نیز سدی در بالا دســت جنگل نخاب و در 
روستای بیشه پیش بینی شــده است. بنابراین گزاش؛ 
آن چه ما از جنگل نخاب مشــاهده کردیــم، با آن چه 
فرماندار خوســف بیان می کند، تفاوت بسیار دارد. در 
خصوص آب، آب از چاه برای شترها توسط پمپ های 
بادی برداشــت می شــد و مردم منطقه نیــز آب را از 

آب انبار برداشت می کردند یا با تانکر می آوردند.

 دق اکبرآباد
محمد شــفیعی فرماندار خوســف در گفت وگویی بیان 
کــرد: دق و کویر اکبرآبــاد با جاذبه های بســیار زیبای 
کویری اش که فاصله ای کم با مرکز شهرســتان و مرکز 
استان دارد می تواند محیطی دنج و آرام بخش باشد، این 
کویر در کنــار خانه های بوم گردی که فرهنگ و ســنت 
مردم خونگرم اســتان را معرفی می کنند می تواند برای 
گردشگران و دوســت داران طبیعت، خاطره به یاد ماندنی 
رقم بزند و در سال گذشته چندین جشنواره بازی های بومی 
و محلی در این منطقه برای معرفی این منطقه برگزار شد که 
نقش به سزایی در معرفی این منطقه ایفا کرده است.  بنابراین 
گزارش، آن همه اعتباری که برای گردشگری خوسف هزینه 
شد، به کجا رفت؟ آیا بلااستفاده بودن یا استفاده فقط در چند 
روز یا نمایشی بودن اقدامات، به معنای حیف و میل بیت المال 
نیست؟ آیا نوع برخورد فرماندار و دیگر مسئولان شهرستان 
خوسف یا حتی استان خراسان جنوبی با سرمایه گذاران به 
طوری که باعث اخلال در کار یا تعطیلی شــوند، باعث فرار 

افرادی که قصد سرمایه گذاری دارند، نمی شود؟
 محمدصادق معتمدیان اســتاندار خراســان جنوبی در 
هفته های اخیر به شهرستان خوسف سفر کرد. سفر مسئولان 
به جهت بازدید و درک و لمس مشــکلات از نزدیک است 
و مردم انتظار دارند در این گونه ســفرها، به درد دل مردم 
گوش داده و مشــکلات حل یا از آن کاســته شود. اما سفر 
استاندار، بیشتر به نفع فرماندار خوسف بود و حتی تذکری 
از سوی استاندار به گوش نرسید. مسئول دهکده گردشگری 
خوسف در این خصوص گفته بود: در سفر استاندار به خوسف 
مشکل خودم را شفاهی و کتبی با آقای معتمدیان در میان 
گذاشتم اما از استاندار هم خبری نشد. خسروی مدیرعامل 
آبگرم لوت نیز در این خصوص گفته بود: در گذشــته بارها 
از استاندار درخواست کردم از آبگرم لوت بازدید کنند تا از 
نزدیک در جریان مشکلات قرار گیرند. در قبل و حین سفر 
استاندار به خوسف نیز این موضوع را تکرار کردم اما به من 
گفتند قصد بازدید ویژه داریم اما بازدیدی صورت نگرفت و 
مشکلات آبگرم لوت همچنان ادامه دارد. استاندار قول داد در 
سفر دیگر به آبگرم لوت سفر کند اما نمی دانیم آیا این قول 
محقق خواهد شد؟ خسروی اظهار کرد: 3۲ نفر در مجموعه 
آبگرم لوت مشغول به کار بودند که با مشکلاتی که از زمان 
انتصاب آقای شفیعی به عنوان فرماندار خوسف، به وجود 
آمد، بیکار شــدند و هم اکنون فقط ۲ نفر جهت نگهبانی و 
نگهداری از مجموعه باقی ماندند و این ۲ نفر نیز بارها تغییر 
کرده اند. وی با بیان این که تنها مجموعه گردشگری که در 
شهرستان خوسف چراغ آن روشن است، آبگرم لوت است 
افزود: راه اندازی مجدد آبگرم لوت بستگی به تعیین تکلیف 
استاندار دارد اما هنوز تعیین تکلیف نشده است و مجموعه به 
نابودی کشیده شده است. مشکلات مجموعه آبگرم لوت فقط 
زیرساخت نیست بلکه مشکلات دیگری دارد که باید توسط 
دستگاه های مختلف حل شود.  امروز که طبق مشاهدات و 
سخنان سرمایه گذاران، شاهد حیف ومیل بیت المال، تعطیلی 
و نابودی گردشگری خوسف و حتی فرار سرمایه گذاران از 
این شهرستان هستیم، نیاز است مسئولان استانی و حتی 
مسئولان کشوری به این موضوع ورود کنند تا از خسارات 
بیشتر به حوزه گردشگری شهرستان خوسف و حتی استان 
خراسان جنوبی جلوگیری شود. البته نیاز بود قبل از این که 
کار به تعطیلی بکشد، مسئولان ورود می کردند. ای کاش 
استاندار خراسان جنوبی در سفرهای خود، بدون توجه به 
گرایشات افراد، به حل مشکلات بپردازد تا مردم به جای 
شنیدن و خواندن وعده های اســتاندار و دیدن تصاویر 

سفرها، حل مشکلات را لمس کنند.

روستای توصیف وضعیت گردشگری شهرستان خوسف؛

خسوف گردشگری در خوسف
وقتی گُلِ کارِ فرماندار می خشکد

گزارش

نگاهی به زندگی

شهید علیرضا شریفی

روند نزولی خرید تضمینی گندم در استان ادامه دارد
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امام حســن مجتبی )ع( : »  هر که نماز صبح  را 
بخواند و در جایگاه خود بنشــیند تا خورشــید 
طلوع کند، برایش پوششي از آتش خواهد بود. «

مقام معظم رهبری)مد ظله العالی( : »روستاییان پایه ها و ریشه های اصلی زندگی اجتماعی هستند. 
شهرهای ما هم ریشه در روستاهای گذشته داشته اند. روستا را همواره با ویژگی های فرهنگی صداقت، امانت، 
راستگویی، شهامت، شجاعت، مقاومت و همچنین وطن دوستی و مرزبانی می شناختیم و می شناسیم. 
روستاییان را به عنوان جامعه تولیدگر که بار مسئولیت بزرگ تولید کشاورزی و صنایع دستی را بر دوش خود 
دارند، می شناختیم و می شناسیم. روستاییان را به عنوان مدافعان غیور مرزهای جمهوری اسلامی ایران، 
مرزها و فرهنگ های اعتقادی این سرزمین، مدافعان در دوران نهضت و انقلاب اسلامی و غیور مردان جنگجو و 
مبارز در هشت سال دفاع مقدس می دیدیم، می بینیم و می شناسیم. ما باید کاری کنیم مهاجرت روستا به شهر 
متوقف و در آینده مهاجرت معکوس آغاز شود، اما برای این کار باید مشکلات روستاییان را حل و فصل کنیم. «

مهمترین موضوع جلسه شورای شهر بیرجند 
در روز گذشته افزایش تعرفه بهای آب شهری 

بیرجند بود که رای نیاورد.
»مهدی هاشــمی مقدم« مدیرعامل شــرکت 
آب و فاضلاب شــهری خراســان جنوبی در 
این جلســه اظهار کرد: بیش از 99 درصد از 
جمعیت استان از آب شرب شهری برخوردار 
هســتند.  وی افزود: برنامه هایی برای توسعه 
زیرساخت ها در دست انجام داریم که احداث 
یک باب مخــزن دو هزار متــر مکعب که نیاز 
مصــرف آب مردم در مرکز شــمال شــهر را 
برطرف می کنــد.  مدیرعامل شــرکت آب و 
فاضلاب شهری خراســان جنوبی گفت: برای 
اجرای این پروژه حدود چهــار میلیارد تومان 
سرمایه گذاری شده که امیدواریم تا دهه فجر 
امسال به بهره برداری برسد.  هاشمی مقدم با 
اشاره به شــرایط اقتصادی پیش روو افزایش 
هزینه ها، عنوان کرد: هزینه آســفالت مرمت 

نوار حفاری 4 برابر افزایش داشته است.
 وی به هدر رفت4۰ درصدی آب در اســتان 
اشــاره کرد و گفت:فرســوده بودن شبکه ها 
یکی از دلایل هدر رفت آب اســت و طی سال 
گذشــته در بیرجند از محل منابــع آب زیر 
زمینی ۲۰ میلیون متر مکعب برداشــت شده 
است. هاشمی مقدم گفت: در سال گذشته یک 
هزار و ۱۱ فقره انشــعاب بازسازی شده و یک 
هزار و3۰۰دســتگاه کنتور خراب مشترکین 
تعویض شده است.  وی افزود: در حال حاضر 
مشترکین آب خانگی در استان طی ماه ۱۱.7 
متر مکعب آب مصرف می کننــد و با توجه به 
پایین بودن تعرفه ها و افزایش جدی هزینه ها 

نگران تامین استمرار خدمات هستیم.
 مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب شــهری 
خراسان جنوبی با بیان اینکه در سال گذشته 

قیمت تمام شــده برای هر متر مکعب آب ۱4 
هزار و 48۱ ریال بوده، گفــت: این قیمت در 
صورتی است که قیمت فروش هر متر مکعب 

6 هزار و 655 ریال بوده است.
 هاشــمی مقدم  تصریح کرد: در اقتصاد آب با 
زیان جدی مواجه هســتیم که از سال ۱384 
تا سال گذشــته میزان زیان انباشته در بخش 
آب ۱5۲ میلیارد تومــان و در بخش فاضلاب 
33 میلیــارد تومان بوده اســت.   مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب شهری خراسان جنوبی 
پیشــنهاد افزایش تعرفه های آب طبق تعرفه 
۱3 را در جلســه شورای شــهر مطرح کرد و 
گفت: بنا بر قانون یارانه ها قــرار بود تا پایان 
برنامــه پنجم توســعه، تعرفه آب بــه قیمت 
تمام شــده برســد که این امر محقق نشــد. 
رضا حسنی صفت عضو شــورای اسلامی شهر 
بیرجند با اشــاره به هدررفت آب، گفت: هدر 
رفت آب باعث کاهش منابع آبی و آلودگی آب 
در محل فرسودگی شــبکه می شود که لازم 
است نســبت به کاهش هدررفت و جلوگیری 
از آلودگی آب اقدام شود.  زهره موهبتی عضو 
شورای اسلامی شهر بیرجند نیز در خصوص 
وضعیت آب شــرب بیرجند که از طرف بنگاه 
آبلوله به اداره کل اوقاف و امور خیریه استان 
واگذار شده سوال کرد و افزود: در حال حاضر 

وضعیت به چه نحوی است؟
 مهدی میری عضو شــورای اســلامی شــهر 
بیرجند نیــز در خصوص افزایــش تعرفه آب 
بهای مصرفی مشــترکین، بیــان کرد: مردم 
همیشــه وظیفه خود را به خوبــی انجام داده 
و می دهند بهتر اســت به جای افزایش هزینه 
آب بهای مصرفی مشترکین نسبت به اصلاح 

شبکه ها و کاهش هدررفت اقدام شود.
موضوع دیگری که در جلســه امروز شــورای 

شــهر مطرح شــد بحث اراضی پادگان ارتش 
بــود. »ابراهیم تقــی زاده« رئیس شــورای 
اسلامی شــهر بیرجند در این خصوص اظهار 
کرد: هفته گذشته جلســه ای با حضور معاون 
هماهنگی امور عمرانی اســتاندار و مسئولان 
دســتگاه های اجرایــی مربوطــه در محــل 

استانداری برگزار شد. 
رئیس شورای اســلامی شــهر بیرجند بیان 
کرد: بحــث واگذاری اراضی پــادگان مربوط 
به تصمیمی بوده که در سال ۱384 با حضور 
مدیران مربوطه وقــت گرفته و بــه تصویب 
رســیده اســت. در این مصوبه آمده که راه و 
شهرسازی ۱۰۰میلیارد تومان هزینه را برای 
دریافت اراضی و واگــذاری به مردم پرداخت 
کند اما علی رغــم پرداخت هزینــه تا کنون 
اراضی به طور کامل به راه و شهرسازی واگذار 
نشده و اسناد ما بین ارتش و راه و شهرسازی 
جابجا نشده اســت.  وی افزود: مجدد در سال 
۱39۲ جلســه ای برگزار و مصوبه ســال 84 
مورد بازنگری قرار گرفته اســت در سال 9۲ 
طبق توافق دو طرفه بین راه و شهرســازی و 
ارتش بخشــی از مبلغ تهاتر شــده اما همان 
مقدار زمینی که پول آن پرداخت شــده است 

نیز به راه و شهرسازی واگذار نشده است. 
تقــی زاده تصریــح کــرد: در نهایــت اینکه 
تصمیمی که ســال ۱384 در خصوص اراضی 
پادگان گرفته شده به اهدافش نرسیده است.

شبســتان - معافیــت مالیاتــی 
واحدهای تولیدی خراســان جنوبی 
یکــی از مهمترین خواســته های 
تولیدکننــدگان اســتان از معاون 
اول رئیــس جمعهور اســت که قرار 
است دوشنبه ۱5 مهرماه به بیرجند 
سفر کند. جلسه کمیسیون صنعت، 
اصل44 و محیط کســب و کار اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
بیرجند بــا موضــوع معافیت های 
مالیاتی خراســان جنوبی با حضور 
مســئولان و صنعتگران خراســان 
جنوبــی در محــل اتــاق بازرگانی 
بیرجند برگزار شــد. در این جلسه 
۲ ســاعته که صنعتگران و مدیران 
عامل واحدهای تولیدی و کارخانجات 
خراســان جنوبی حضور داشتند به 
بحــث معافیت مالیاتــی واحدهای 
تولیدی استان تاکید شد و درخواست 
تمامی تولیدکننــدگان دریافت این 
مصوبه از معاون اول رییس جمهور در 

سفر ۱5 مهرماه به استان بود.

چرا قانون معاف بودن خراسان 
جنوبی از پرداخت مالیات اجرایی 

نمی شود؟
»مهــدی حقیقــی« مشــاور اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
بیرجند در این جلسه اظهار داشت: از 
صنعتگران خراسان جنوبی درخواست 
دارم تا مسائل و مشــکلات را شفاف 
توضیح دهید و ایــن یک مطالبه ملی 
است؛گاهی خواســته های خود را به 
درســتی بیان نمی کنیم. وی با بیان 
اینکه امروز بسیاری از صنعتگران در 
خراسان جنوبی دچار مشکلاتی برای 
تولید هستند، افزود: به طور جدی باید 
صنعتگران این اســتان حمایت شوند 
و این بدهی های ســنگین که نتیجه 
تحریم ها است را مســئولان مربوطه 
پیگیــری کننــد؛ قطعا راهــی برای 

پرداخت این بدهی ها وجود دارد.
مشــاور اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 

و کشــاورزی بیرجند به بحث مالیات 
اشــاره کرد و گفت: از سال84 درگیر 
یک بحث مالیاتی هستیم و آن معاف 
شدن تمامی شهرهای خراسان جنوبی 
به جز بیرجند و قاین از پرداخت مالیات 
است و پیگیری های زیادی انجام دادیم 
اما کســی به ما نمی گوید که چرا این 
قانون در خراسان جنوبی اجرایی نمی 
شود. حقیقی با اشاره به سفر معاون اول 
رئیس جمهور به خراسان جنوبی بیان 
کرد: سفر معاون اول رئیس جمهور به 
خراسان جنوبی یک فرصت است و باید 
از این فرصت بهره کافی را ببریم و همه 
صنعتگران پای کار بیایند و مشکلات 
استان را بیان کنند. وی با توجه به اینکه 
مدیریت ارشد کشور مشکلات استان 
ما را می شناسد و درک می کند، ادامه 
داد: اما متاسفانه مدیران استانی ما هنوز 
مشکلات استان را درک نمی کنند؛ من 
اگر جای مدیرکل مالیات استان بودم 
با حذف مالیات بــه بالارفتن تولید و 

اشتغال استان کمک می کردم. 

موانع موجود بر سر راه صنعت 
استان را بردارید

»عابدی« یکی از صنعتگران خراسان 
جنوبی نیز در این جلسه اظهار داشت: 
امروز یک سوم از نیروهای خود را حالت 
تعلیق و تعطیل در آورده ام و خودمان 
باید هزینه های واحــد تولیدیمان را 
در بیاوریم و خرج کنیــم. وی با بیان 
اینکه خراسان جنوبی راهش دور و آب 
آن شور است، تاکید کرد: اگر راهی یا 

مواردی برای کمک به صنعت استان 
وجود دارد بیایید مطرح کنید و بدانید 
که در سال گذشــته آمار سرقت ها در 
بیرجند 38 درصد بیشــتر شده است 
و این موضوع بی ارتبــاط به بیکاری 
نیست. این صنعتگر خراسان جنوبی 
با اشاره به اینکه صنعت و زیرساخت 
های استان باید درست شود، گفت: اگر 
موانع موجود بر سر راه صنعت و تولید 
استان برداریم قطعا هیچ بیکاری در 

این استان نخواهیم دید.

 چوب لای چرخ تولید اســتان 
نگذارید

»محمدحسن بذرافکن« یکی دیگر 
از صنعتگران خراسان جنوبی در این 
جلسه بیان کرد: واحدهای تولیدی 
استان را زمین گیر نکنید و آن ها را به 
تعطیلی نکشانید و با به وجود آوردن 
موانع مالیاتی چوب لای چرخ تولید 
استان نگذارید. بذرافکن با اشاره به 
اینکه ما در ســه بخش با مشکلات 
بسیاری مواجه هستیم، افزود: این سه 
بخش شامل دارایی، تامین اجتماعی 
و شــبکه بانکی اســت و امیدواریم 
مســئولان به مشــکلات واحدهای 

تولیدی استان رسیدگی کنند.

لزوم رســیدگی به بحث ارائه 
گزارش حسابرسی

»ایمان علیدوست« مدیرعامل یکی 
از شــرکت های تولیدی در خراسان 
جنوبی کــه محصولات خــود را به 

کشــورهای مختلف صادر می کند 
نیز در این جلســه بیان کرد: تولید 
کننــدگان در خراســان جنوبی با 
مشکل ســرمایه در گردش مواجه 
هستند که این مهم قلب یک واحد 
تولیدی را تشــکیل می دهد. وی 
با اشــاره به اینکه ما در خراســان 
جنوبی موظف هســتیم که گزارش 
حسابرســی داشته باشــیم، ادامه 
داد: این گزارش در نظــام مالیاتی 
تنها یــک هزینه تحمیل شــده بر 
تولیدکنندگان است و هیچ تاثیری 
بــر روی اظهار نامه هــای مالیاتی 
ندارد امیدواریم مســئولان به این 
موضوع رســیدگی کنند. »ســعید 
اکبری« صنعتگر خراســان جنوبی 
نیز در این جلســه اظهار داشــت: 
بهترین منابــع صنعتی را داریم اما 
متاســفانه ارگان های ذی ربط در 
رابطه با توسعه این منابع همکاری 
های لازم را با تولیدکنندگان استان 
ندارند. وی با اشــاره بــه اینکه 3۰ 
استان طبق آیین نامه تعیین شده 
توســط دولت با واحدهای تولیدی 
مدارا می کنند، ادامــه داد: اما در 
خراســان جنوبــی دســتگاه های 
مربوطــه از جملــه از مالیــات با 
واحدهای تولیــدی و کارخانجات 
استان همکاری و مدارا نمی کنند. 
اکبری گفت: بهترین سنگ استان 
ما به اصفهان می برند و ســپس به 
ایتالیا صادر می کنند و باید ببینیم 
که چرا این مضــوع رخ می دهد و 
ما این فرصت را از دست داده ایم. 
در پایان این جلســه مصوب شــد 
کــه تولیدکننــدگان و صنعتگران 
خراسان جنوبی درخواستی بدهند 
تــا خراســان جنوبــی از پرداخت 
مالیات معاف شــود و ایــن مصوبه 
را طی ســفر یک روزه معاون اول 
رئیس جمهور به خراســان جنوبی 
مطرح کنند تا گره ای از مشکلات 

واحدهای تولیدی استان باز شود.

تعرفه آب شهری بیرجند تغییری نمی کند »معافیت مالیاتی« خواسته تولیدکنندگان بیرجندی از معاون اول رئیس جمهوری

خبر گزارش ویژه

د  یرنــا -مســابقات کشــتی آزا ا
قهرمانی کشــور در بیرجند جمعه 
شــب با حضور رئیس سازمان لیگ 
فدراسیون کشتی جمهوری اسلامی 
ایران و اســتاندار خراسان جنوبی با 

معرفی نفرات برتر پایان یافت.
براســاس مجموع امتیازات کسب 
شــده جام قهرمانی مقام اول تیمی 
این مسابقات به اســتان مازندران، 
دوم به تهــران و مقام ســوم تیمی 
به کرمانشــاه تعلق گرفــت. در ۱۰ 
وزن این دوره از مســابقات محسن 
ملکی، مرتضی قیامی، محمدمهدی 
یگانه، سعید داداش پور، امید حسن 
تبار، جــواد زمان، ارشــک محبی، 
اسماعیل نجاتیان و امین طاهری به 

عنوان قهرمانان کشور معرفی شدند. 
محمد کابلی، احســان بهروزی راد، 
مهران شــیخی، حسین مصطفوی، 
مســعود کمربند، محمــد زارعی، 
آرش نیرآبــادی، میثــم مصطفی 
جوکار، محمدحســین محمدیان و 
سید احمد رســولی مقام دوم این 

مســابقات را به عنوان نایب قهرمان 
کســب کردند. تقی رضویان، عرفان 
آیینی، محمد رمضان پور، احســان 
بهــروزی راد، رحمان رحیــم پور، 
خیرالله قهرمانی، امید خدمتی، علی 
اسماعیل پور، حامد رشیدی، محمد 
صادق فیروز آبادی، مهدی اسماعیل 

زاده، مجتبــی اصغــری، مصطفی 
نجفی، فردین قهرمانی، سینا غلامی، 
رضا بیات، دانیال شریعتی نیا، جواد 
نظری، امید محمدی و یاسر نوری به 
صورت مشترک در ۱۰ وزن موفق به 
کسب مقام ســوم شدند.ورزشکاران 
در این دوره از مسابقات از وزن 57 تا 
۱۲5 به رقابت پرداختند.رقابت های 
کشــتی آزاد بزرگســالان قهرمانی 
کشور، گرامیداشت شــهید ابراهیم 
هادی از پنجشــنبه هفتــه جاری 
آغاز شد و امشــب با معرفی نفرات و 

تیم های برتر پایان یافت.
۲98 کشــتی گیر در قالب 34 تیم 
از 3۱ استان کشــور در این دوره از 

مسابقات حضور داشتند.

نفرات برتر مسابقات کشتی قهرمانی کشور معرفی شدند
 ورزش

حســین بن ثوَُیر گفت: امام جعفر صادق )ع( 
فرمودند: ای حسین! کسی که از منزلش بیرون 
آید و قصدش زیارت قبر حضرت حســین ابن 
علی )ع( باشد اگر پیاده رود خداوند به ازای هر 
قدمی که برمی  دارد یک حسنه برایش نوشته و 
یک گناه از او محو می  فرماید تا آن که به حائر 

برسد. در این هنگام خداوند او را از رستگاران 
و حاجت رواشدگان قرار می  دهد.  بعد از انجام 
زیارت، خداوند او را از رستگاران ثبت می کند، 
و هنگامی که بر می گردد، فرشــته ای نزدش 
می آید و می گوید: رســول خــدا )ص( به تو 
ســلام رســانده و می فرماید: عملت را از نو 

شــروع کن. زیرا تا وقتی که مراسم و اعمال 
زیارت را به پایان برســاند خداونــد او را از 
فائزین محسوب می  فرماید، تا زمانی که اراده 
مراجعت نماید در این وقت فرشــته  ای نزد او 
آمده و می  گوید: عملت را از نو شــروع کن، 

زیرا خداوند گناهان گذشته ات را آمرزید.

ثواب پیاده به زیارت امام حسین)ع( رفتن از منظر امام صادق)ع(

اربعین
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عکس روزتوئیت گرام

  توئیت های فعالان فضای مجازی خراسان جنوبی

عکس های  محرمی

     عکس از :  فروغ شمع حاجت در »هفت منبر« - ایرنا

  یکی از مراسم های سنتی عزاداری شهرستان بیرجند در ماه محرم مراسم علم بندان است که مردم بیرجند به 
ویژه سادات با مراسم علم  بندان عزاداری سالار شهیدان را آغاز می کنند. علم مهم ترین نشانه عزاداری است که 
قبل از اسلام و اوایل اسلام وجود داشته و در زمان های گذشته از لوازم جنگی به شمار می آمده است. مورخان ذکر 
می کنندکه امام حسین )ع( نیز علم و پرچم هایی داشته و در زمان مامون در لشکر اسلام علم هایی به نام  » علم سیاه 
«   متداول بوده که مامون آنها را برانداخته و در زمان سلجوقیان نیز سپهسالاران علمی را به نام  »توغ «   داشته اند. 
مراسم علم بندان یا   » علم بندو «  در بیرجند و روستاهای این شهرستان در روزهای مختلف دهه اول محرم از 
جمله شب یا روز اول، دوم، سوم، چهارم و هفتم ماه محرم انجام می شود. گروه عکس الف و رها صلاحی مقدم


